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وزارت اطلاعات باند زمین خواری و جعل اسناد را 
منهدم کرد

وزارت اطلاع�ات از شناس�ایی و انه�دام یک�ی از بزرگتری�ن بانده�ای حرف�ه ای 
زمین خواری و جعل اسناد به ارزش ۳۰۰۰ میلیارد تومان خبر داد.

به گزارش ایرنا از مرکز روابط عمومی و اطلاع رس��انی، با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی، یکی 
از بزرگترین باندهای حرفه ای زمین خواری که مبادرت به جعل اسناد، کلاهبرداری، تصاحب و 
فروش اراضی عمومی و اموال شهروندان می کرد، شناسایی و مورد ضربه قرار گرفت. بر اساس 
اطلاعیه وزارت اطلاعات، این باند با تمرکز بر مناطق مرغوب استان تهران نظیر شمیران، کن، 
لویزان، سعادت آباد، ازگل، قلهک، پونک، فشم، فیروزکوه، کهریزک و برخی پلاک های ثبتی در 
اس��تان های مازندران، بوشهر، خراسان رضوی، خوزستان، البرز و ... با اقدامات متقلبانه، تعداد 
زیادی از قطعات اراضی مذکور را تصاحب کرده بودند. وزارت اطلاعات اضافه کرد: شبکه مزبور 
متشکل از تعدادی از دلالان و جاعلین حوزه زمین بوده که با همکاری بعضی از بازنشستگان 
ثبت اسناد و یکی از دفترخانه های اسناد رسمی، طی یک فرآیند پیچیده، اقدام به شناسایی 
اراضی بلاصاحب، املاک اش��خاص خارج  نشین و اراضی عمومی در اقصی نقاط کشور کرده و 
با جعل اس��ناد مربوط به این اراضی به نام تعدادی از افراد فریب خورده و اخذ وکالت فروش 
از آن ها، موفق به اخذ سند رسمی برای این اراضی شدند. وزارت اطلاعات خاطرنشان کرد:  با 
ورود سربازان گمنام امام زمان )عجل الله تعالی فرجه الشریف( به این پرونده، از انتقال مالکیت 
اراضی مذکور به مس��احت بیش از ۲۰۰ هزار متر مربع و ارزش تقریبی ۳۰۰۰ میلیارد تومان 
جلوگیری و ۱۵ نفر از اعضای اصلی باند مذکور دستگیر و تحویل مراجع قضایی شدند. وزارت 
اطلاعات ضمن هش��دار نسبت به هرگونه سودجویی و دست اندازی به اراضی عمومی و اموال 
خصوصی ش��هروندان، حراست از حقوق عامه را تکلیف قانونی خود دانسته و با تجاوزگران به 

بیت المال و حقوق شهروندان برخورد می کند.

امیر عبداللهیان :

رسیدن به توافق خوب در کوتاه ترین زمان، ممکن است
وزی�ر امور خارجه با بیان اینکه قرار نیس�ت س�الها معطل مذاک�رات وین بمانیم، 
گفت: اگر اراده جدی داشته باشیم می توانیم در کوتاه ترین زمان به یک توافق خوب 

برسیم و در نقطه امروز، روند را مثبت و رو به جلو ارزیابی می کنیم.
به گزارش ایرنا از خبرگزاری صدا و سیما، حسین امیر عبداللهیان در گفت وگو با برنامه »کنکاش« 
ش��بکه جهانی جام جام، درباره ضرورت شکل گیری شورای عالی ایرانیان خارج از کشور گفت: با 
توجه ویژه آیت الله رئیسی، شورای عالی ایرانیان خارج از کشور بعد از ۱۴ سال به ریاست شخص 
رئیس جمهوری برگزار و برای آسیب شناسی و بررسی مشکلات ایرانیان خارج از کشور، اعضای 
جدیدی به این شورا اضافه شدند. معاون نیروی انسانی ستاد کل نیروهای مسلح از جمله افرادی 
بود که برای حل مشکلات مشمولین نظام وظیفه به این ترکیب اضافه شد. وزیر امور خارجه درباره 
ایران هراسی در فضای مجازی اظهار کرد: به موازات نشست شورای عالی ایرانیان، برخی رسانه ها و 
تشکل ها در فضای مجازی ادعا کردند که ایرانیان خارج از کشور، در بدو ورود با حکم قضایی ممنوع 
الخروج خواهند شد. رئیس محترم قوه قضاییه راجع به این موضوع اعلام کرد که ما با روی گشاده 
از تردد ایرانیان خارج از کشور استقبال می کنیم. وی گفت: همچنین در هماهنگی با بخش های 
امنیتی و قوه قضاییه، در سامانه میخک وزارت امور خارجه که هم میهنان خارج از کشور ما برای 
اقدامات کنس��ولی به این س��ایت مراجعه می کنند، در ورود به این سایت محیطی را تحت عنوان 
پرسمان تردد قرار دادیم.  ایرانیان خارج از کشور می توانند با کمترین اطلاعات وارد سامانه میخک 
شده و با توجه به لینک بودن وزارت امور خارجه با بخش های امنیتی و قوه قضاییه، پاسخ در کمتر 
از ده روز به مخاطب ایرانی اعلام می ش��ود تا بدون نگرانی به ایران س��فر کند. رییس دس��تگاه 
دیپلماسی افزود: حتما وزارت امور خارجه به عنوان یک نهاد حاکمیتی در جمهوری اسلامی 
ایران این مورد را تضمین می کند. همچنین کمیته ای تش��کیل دادیم که پاس��خ هم وطنان را 
دربازه حداکثر ۱۰ روزه بدهیم. علیرغم جوس��ازی های شدیدی که بعد از به کارگیری سامانه 
پرس��مان تردد ایجاد شده است، این سامانه س��فر ایرانیان مقیم خارج را بسیار تسهیل کرده 
اس��ت. امیر عبداللهیان بیان کرد: در چهارماه گذش��ته کارگروه های هفت گانه ش��ورای عالی 
ایرانیان خارج از کشور جلسات فشرده ای داشته اند. اگر به معنای واقعی و با روشی اطمینان 
بخش بتوانیم حمایت های ایران را از ایرانیان خارج از کش��ور ش��رح دهیم و قانون حمایت از 
ایرانیان خارج از کش��ور را به تصویب برس��انیم، هم وطنان ما و بخش های اجرایی ذی ربط از 
س��قف و کف این حمایت ها اطلاع پیدا خواهند کرد. وی افزود: در حال حاضر، چند میلیون 
ایرانی در خارج از کش��ور، علاوه بر حفظ تابعیت خود، تابعیت کشور مقیم را هم دارند. طبق 
قانون اساس��ی، افراد دارای تابعیت مضاعف را نمی توانیم به رس��میت بشناس��یم و نمی توان 
تابعی��ت غیر ایران��ی آن ها را ملاک قرار داد؛ بنابراین در ترکیب جدید ش��ورای عالی ایرانیان 
خارج از کشور، رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی را به 
عنوان عضو جدید آوردیم تا از ظرفیت مجلس شورای اسلامی برای تدوین و تصویب این قانون 
استفاده کنیم. وزیر امور خارجه اظهار کرد: ایرانیان خارج از کشور در نشست ما، نماینده ای ندارند. 
در گام اول، باید در جمع جامعه ایرانیان خارج از کشور، در هرمنطقه ای که تعداد قابل توجهی از 
ایرانیان مقیم وجود دارند، پنج تا هفت نفر از معتمدان جامعه ایرانیان، در حوزه های مختلف تعیین 
شوند و بتوانیم با سازوکاری با این معتمدان در ارتباط باشیم. اقدامات چندوجهی را از قوه مقننه 
در مجلس تا قوه قضاییه و قوه مجریه و دولت انجام دادیم تا اقدامات اثربخشی را در خصوص حل 

مشکلات ایرانیان خارج از کشور داشته باشیم.

س�تاد هماهنگی اقتصادی دولت دستگاه های 
اجرایی را موظف کرد الزامات و زیرس�اخت های 
مورد نیاز توسعه تامین مالی زنجیره ای را فراهم 
س�ازند. با این مصوبه بنگاه های تولیدی به جای 
دریافت تسهیلات مستقیم از بانک، با استفاده 

از ابزارهای تعهدی تامین مالی می شوند.
به گزارش ایرنا، در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت که به ریاس��ت آیت الله س��ید ابراهیم رییس��ی 
برگزار شد، احکام پیشنهادی مشترک وزارتخانه های 
امور اقتص��ادی و دارایی و صنعت، معدن و تجارت و 
بانک مرکزی به منظور ارتقای شیوه های تأمین مالی 
س��رمایه در گردش، کاهش هزینه های تولید و کمک 
به رش��د اقتصادی بدون آثار تورمی بررسی و تصویب 
ش��د. در ش��یوه تامین مال��ی زنجی��ره ای، بنگاه های 
تولیدی به جای دریافت تسهیلات مستقیم از بانک، 
به صورت پیوس��ته و در طول زنجیره و با استفاده از 

ابزارهای تعهدی تامین مالی خواهند شد.
براساس این احکام دس��تگاه های اجرایی موظفند 

تمام الزامات و زیرساخت های مورد نیاز توسعه تامین 
مالی زنجیره ای را فراهم سازند.

ای��ن روش در هفته های اخیر به صورت آزمایش��ی 
توسط وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی و صنعت، 

معدن و تجارت و بانک مرکزی اجرا شده است.
رییس جمهور پس از این گزارش، اجرای آزمایشی 
تامین مالی زنجی��ره ای را از نمونه های خوب وحدت 
نظر، تعامل و هماهنگی دستگاه های مختلف اقتصادی 
دولت دانست و گفت: اجرای کامل این طرح قطعا آثار 

بسیار مناسبی برای تولید به دنبال خواهد داشت.
آیت الله رییس��ی بار دیگر بر لزوم بسیج و همکاری 
همه دس��تگاه های دولتی برای عرض��ه کالاها به ویژه 
اقلام خوراکی و س��فره خان��واده به قیمت منصفانه و 

باثبات تاکید کرد.
در این جلس��ه، سازمان حمایت از تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان موظف شد با همکاری وزارتخانه های 
جهاد کش��اورزی و صنعت، مع��دن و تجارت قیمت 

کالاها را منصفانه تعیین و به مردم اعلام کند. 

دول�ت و مجل�س حرکت در مس�یر حذف ارز 
۴۲۰۰ تومان�ی ب�ا احتیاط و دقت آغ�از کردهاند 
تا هم�ه جوانب ماجرا مورد بررس�ی قرار گیرد؛ 
بدون ش�ک تکمیل هماهنگی و همکاری دولت 
و مجلس میتوان�د، بزرگترین جراحی اقتصادی 
کشور در یک دهه گذشته را منطقی و کم هزینه 

تر پیش ببرد.
ارز ۴۲۰۰ تومان��ی؛ این را ش��اید بت��وان بزرگترین 
خس��ارت یک دهه اخیر ایران نامید؛ خس��ارتی که نه 
تنها نتوانس��ت مانع افزایش قیمت ها شود، بلکه یک 

تورم عمیق را برای کشور به ارمغان آورد.
حالا نه می توان آن را در لایه های مختلف اقتصادی 
کشور به یکباره حذف کرد و نه می توان به پرداختش 
ادامه داد؛ تنها راه اصلاح به مرور وضعیت بغرنج امروز، 
برنامه ریزی منس��جم در جهت جلوگیری از افزایش 
فش��ار به مردم اس��ت.افزایش تورم ماندگار در اقتصاد 
فق��ط یکی از نتای��ج ارز ۴۲۰۰ تومانی برای اقتصاد و 

معیشت مردم است.
دولت سیزدهم از ابتدای استقرار در جایگاه اجرایی 
کشور، تلاش کرد تا این معضل ایجاد شده در اقتصاد 

ایران را حل و فصل کند.
این تصمیم در ش��رایطی گرفته شد که تقریبا همه 
کارشناسان، اعم از موافق و مخالف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
می دانس��تند که این اقدام قطعا باعث تحمیل هزینه 
هایی می شود، اما بازهم همگی معتقد بودند که تداوم 
ارز ترجیحی نیز اقتصاد کشور را به سرعت در مسیری 

انحرافی قرار خواهد داد.
مجلس نیز با اص��ل حذف ارز ترجیحی و رانتی که 
برای عده ای خاص ایجاد کرده بود موافق است؛ البته 
نگران��ی هایی ه��م در دولت و ه��م در مجلس وجود 
دارد که ریشه آن عدم تحمیل فشار شدید به معیشت 

مردم است.
محمد رشیدی عضو هیات رئیسه مجلس در این باره 
در گفت وگویی در مهرماه س��ال جاری تاکید می کند 
ک��ه » دولت و مجلس ب��رای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 

عزم جزم کرده اند«
دولت س��یزدهم بر اس��اس لزوم ح��ذف این رانت 
مش��کل آفرین از اقتصاد کشور، آبان ماه سال جاری، 

لایحه »اص��لاح ارز ترجیحی« را به مجلس ش��ورای 
اسلامی فرستاد.

موافقان و مخالفان این لایحه بعضا تاکید داش��تند 
ک��ه موافق اصل س��اماندهی و حتی حذف این لایحه 
هستند اما به دلیل تبعات اقتصادی ناشی از حذف ارز 

۴۲۰۰ تومانی، نگرانی هایی درباره آن دارند.
در ای��ن می��ان و در روز رای گیری، پیرامون لایحه 
ارسالی دولت، نمایندگان مجلس با دو فوریت بررسی 
این طرح مخالف��ت کردند و حتی در ادامه نیز با یک 
فوریت آن به مخالفت پرداختند و قرار شد این لایحه 
دولت به صورت عادی در مجلس بررسی شود. لذا یک 
ابهام بزرگ برای وضعیت اقتصادی سال آینده کشور و 
ارز ۴۲۰۰ تومانی از آبان ماه تا روز گذشته باقی مانده 
بود؛ چون مجلس مشخص نکرده بود آیا موافق حذف 

ارز ۴۲۰۰ تومانی است یا تداوم آن؟!
اما در نهایت نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی 
در مس��یر تصویب کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۱، 
با حذف ارز ترجیحی نیز موافقت کردند؛ این موافقت 
البته یک تاکید مهم و اساسی نیز داشت؛ »نباید سفره 

و معیشت مردم تحت تاثیر قرار گیرد«
دولت اما طی چندماه گذش��ته نش��ان داد که نمی 
خواهد برای حذف ارز ترجیحی، بدون در نظر گرفتن 
معیش��ت مردم عجله کند، ش��خص رئیس جمهوری 
و تی��م اقتص��ادی دولت نیز طی هفته ه��ا و روزهای 
گذش��ته تاکی��د کردند که ارز ترجیح��ی بدون توجه 
به س��فره مردم حذف نخواهد ش��د.این ش��اید تنها و 
بزرگترین دغدغه نمایندگانی ک��ه دیروز با رای خود 
به کلیات بودجه سال آینده به حذف ارز ترجیحی نیز 

رای دادند باشد.

س�خنگوی وزارت امور خارجه گفت: برگزاری 
دور آتی مذاکرات ایران و عربس�تان به میزبانی 

عراق در دستور کار است.
به گزارش خبرنگار سیاس��ت خارجی ایرنا، س��عید 
خطیب زاده در نشس��ت خبری سخنگوی وزارت امور 
خارجه در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا، در مورد زمان 
برگزاری دور پنجم مذاکرات با عربس��تان و اینکه آیا 
مواضع عربس��تان نس��بت به لبنان و حزب الله تاثیری 
در مذاکرات داشته اس��ت، گفت: گفت وگوهای ایران 
و عربس��تان به میزبانی عراق در دس��تور کار است و 
ما تلاش کردیم به رغم پرونده های اختلافی که وجود 
دارد، بر مبنا مصلحت فاصله گذاری در نقاط مختلف، 
با صراحت و تلاش، روابط پایدار و گفت وگوهایمان را 

ادامه دهیم.
س��خنگوی وزارت ام��ور خارجه با بی��ان اینکه در 
موضوع لبنان، طرف های خارجی س��عی می کنند در 
این کشور دخالت کنند، افزود: همه باید به حاکمیت 
بوم��ی اقوام احترام بگذارند. جمهوری اس��لامی ایران 
تلاش می کند تا هم افزایی بیش��تری میان گروه های 

لبنانی شکل بگیرد.
خطیب زاده همچنین در پاس��خ به س��والی درباره 
اظهارات جک سالیوان در خصوص تحریم های جدید 
ایران علی��ه مقامات آمریکایی گف��ت: ایالات متحده 
عادت کرده که یکجانبه تحریم کرده و فشار بگذارد و 
عادت ندارد در روابط بین الملل در موضع برابر صحبت 
کن��د. باید عادت کن��د که با قواعد آم��ره بین المللی 
نمی تواند به عن��وان قواعد داخلی خود رفتار کند. آن 
چه در شامگاه ۱۳ دی رخ داد جنایت جنگی و آشکار 

علیه اتباع بلندمرتبه ایرانی بود.

 وی خاطرنش��ان ک��رد: جمه��وری اس��لامی ایران 
عاملان، آمران و مباشران و آن هایی که در این جنایت 
آشکار دست داشتند پیگیری قضایی خواهد کرد و تا 
زمانی به پیشگاه عدالت نیایند، از هیچ تلاشی فروگذار 

نخواهد کرد.
 ب��ه گفته این دیپلمات کش��ورمان، تنها فایده این 
اظهاراتِ از س��ر نگرانی این است که ما آنها را هم در 
این جنایت همدس��ت مرتکیبن آن در نیمه شب ۱۳ 
دی ماه می دانیم. نه می بخشیم نه فراموش می کنیم 
و با تمامی تلاش خودمان جنایت آمریکا در آن نیمه 

شب را پیگیری می کنیم.
خطیب زاده در پاس��خ به س��وال خبرنگاری درباره 
حضور هیاتی از عربستان در وین، گفت: این ملاقات ها 
محدود به عربس��تان نیس��ت و تمام کشورها در وین 
رفت و آمد می کنند ضمن اینکه این رایزنی ها مربوط 
ب��ه ام��روز و دیروز نیس��ت و در گذش��ته نیز چنین 

اتفاقاتی رخ می داد.
وی اضافه کرد: تمامی کش��ورها از جمله عربستان 
سعودی بر اساس خواست دوجانبه و ملی به وین سفر 
می کنند. این ملاقات ه��ا و مذاکرات دوجانبه از زمان 
برجام نیز به ش��کل حضوری یا تلفنی وجود داش��ته 

است.
این دیپلمات کش��ورمان همچنین با اشاره به سفر 
وزیر امور خارجه به عمان گفت: سفر وزیر امور خارجه 
به عمان یک روزه اس��ت و ممکن اس��ت که س��فر به 
یکی دیگر از کش��ورهای حاش��یه خلیج فارس به این 
سفر افزوده شود و تا عصر در این زمینه اطلاع رسانی 

می شود.
خطی��ب زاده همچنی��ن در م��ورد مش��کلات حق 
آبه میان ایران و افغانس��تان هم گف��ت: در دیدار روز 
گذشته در مورد حق آبه ایران، گفت وگو های موثری 
داش��تیم و کمیس��رهای عالی آب در مورد گفت وگو 

خواهیم کرد.
وی در پاس��خ به سوالی درباره س��فر هیات طالبان 
به ته��ران و  رایزنی های این هی��ات در تهران، گفت: 
وضعی��ت امروز افغانس��تان دغدغه ب��زرگ جمهوری 
اس��لامی ایران اس��ت، س��فر هی��ات افغانس��تانی در 

چارچوب این دغدغه ها بوده است.

 حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نقطه مشترک 
بهارستان- پاستور

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 برگزاری دور آتی مذاکرات ایران و عربستان در دستور کار است

دستگاه های اجرایی زیرساخت های تامین مالی زنجیره ای را فراهم کنند
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت ؛

توس�عه صنعت فولاد آذربایجان ش�رقی از 
حدود ۱۵ س�ال پیش کلید خورد و به تدریج 
این خطه از کش�ورمان به یک�ی از قطب های 
مهم تولید فولاد تبدیل ش�د اما اخیراً فعالان 
این حوزه در حالی با مشکل اجبار تامین مواد 
اولیه از بورس مواجه هس�تند ک�ه ۹۰ درصد 
تولید نورد در انحصار ف�ولاد مبارکه اصفهان 
است و خرید آن از طریق بورس دو تا سه ماه 

زمان می برد.
طی این فرآیند طولانی، زمانی در حوزه تولید اگر 
به ورشکستگی واحد تولیدی منجر نشود حداقل به 
ضرر و زیان مالی چشمگیر آن و عقب افتاده از رقبا 

در بازار لحظه ای می شود.
فعالان صنعت فولاد آذربایجان شرقی می گویند 
در ش��رایطی ک��ه بنگاه های صنعت��ی و واحدهای 
تولیدی در ش��رایط اقتصادی کرون��ا زده با انبوهی 
از مش��کلات مواجه هستند سازمان های بالادستی 
اگر قوانین و مقرراتی را در راستای تسهیل فعالیت 
آنها اتخاذ نمی کنن��د، حداقل با مصوبات غیرواقع 
بینانه، فضای دشوار کسب و کار را سخت تر از این 

نکنند!!
  پروس�ه طولانی خری�د ورق های فولادی 
از بورس و س�همیه کم استان مشکل زا شده 

است!
آذربایجان شرقی، نخس��تین استان کشور است 
که انجمن تخصصی فولاد را به صورت اس��تانی راه 
اندازی کرده و فعالیت رسمی آن از چند سال پیش 
در قالب ۹ واحد و کارخانه تولیدی آغاز شده است.

رئیس انجمن تولید کنندگان ف��ولاد آذربایجان 
ش��رقی گفت: هم اکنون حدود ۱۵ واحد تولیدی با 
۴ هزار و ۵۰۰ نفر اشتغال زایی مستقیم در صنعت 
فولاد آذربایجان ش��رقی فعال اس��ت که با حمایت 
های همه جانبه مس��ئولان دولتی و همچنین اتاق 
بازرگانی تبریز امکان توسعه همه جانبه این صنعت 

در استان مهیا می شود.
کریم رحیمی با اش��اره به اهمیت این صنعت در 
توسعه اقتصادی و صنعتی آذربایجان از رئیس اتاق 
بازرگانی تبریز درخواست کرده تا در خصوص حل 
مسائل و مشکلات این حوزه مانند مشکلات مربوط 
به گمرک، بوروکراس��ی زای��د اداری، حمل و نقل، 
محیط زیست و تهیه مواد خام مورد نیاز، فعالان این 

حوزه را کمک کند!

از قرار معلوم، ورق مورد نیاز ش��رکت های تامین 
کننده تراکتور و س��ایر تولیدات صنعتی در جهت 
کنترل قیمت ها از س��ال ۹۰ به صورت مچینگ و 
مستقیم از فولاد مبارکه از طریق LC سفارش داده 
شده و برحسب نیاز تامین کننده ها تامین می شد 
اما از اواخر سال ۹۹ مطرح شد که تمامی شرکت ها 

باید از طریق بورس اقدام کنند.
ای��ن روزها و با فرآیند جدی��د دریافت مواد اولیه 
ش��رکت های ب��زرگ صنعتی که تی��راژ بالایی در 
تولیدات خود دارند پروس��ه طولانی خرید از بورس 
از یکس��و و سهمیه کم از س��وی دیگر باعث ایجاد 
مش��کلات در تامین ورق فولادی ب��رای این قبیل 

شرکتها شده است!
  مشکلات تامین ورق فولادی پس از ابلاغ 

دستورالعمل عرضه و تقاضا ایجاد شد
مسئله تامین مواد اولیه از جمله ورق های فولادی 
واحد های تولیدی آذربایجان شرقی به یک معضل 
بزرگ در تولیدات واحدهای صنعتی استان تبدیل 

شده است.
در نشس��ت اخیر شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی آذربایجان ش��رقی مشکل گروه صنعتی 
تراکتورس��ازی تبریز در خص��وص تامین ورق های 
ف��ولادی از بورس کالا از زبان  نماینده این مجموعه 

مطرح گردید.
حس��ینی با اش��اره به اینکه در تامین ورق های 
ف��ولادی جه��ت تولید س��الانه ۵ ه��زار تراکتور با 
مش��کلات عدیده ای روبرو هستند گفت: مشکلات 
تامی��ن ورق فولادی پ��س از ابلاغ دس��تورالعمل 
مدیریت عرضه و تقاضای ورق های فولادی توسط 

وزارت صمت ایجاد شده است.
وی ادامه داد: بر اساس این دستورالعمل عرضه و 
خرید ان��واع ورق فولادی صرفاً از بورس کالا امکان 
پذیر است که از طریق سامانه بهین یاب درخواست 
و به میزان س��همیه دو سال گذشته آنها از شرکت 

فولاد مبارکه به بورس کالا اعلام می شود.
حس��ینی افزود: متاس��فانه در این دستورالعمل 
مشکلات ایجاد شده به وسیله شیوع ویروس کرونا 
در سال گذشته مدنظر قرار نگرفته و میانگین سهمیه 
تعیین شده بر اساس دو سال گذشته از سوی وزارت 
صمت تعیین می ش��ود که واحدهای تولیدی را با 
مش��کل تامین ورق فولادی مواجه س��اخته است. 
واحدهای��ی نظیر موت��وژن و تراکتورس��ازی که از 

صنایع مهم استان به شمار می آیند در حال حاضر 
با مشکل تامین ورق مواجه هستند.

  تامین ورق س�رد گلوگاه اصلی واحدهای 
تولیدی در لوازم خانگی و قطعه سازان است

یک کارشناس حوزه فولاد به فرمول وزارت صمت 
برای تامین نیاز واحدها و صنایع پایین دستی به ورق 
گرم از طریق بورس اشاره کرد و گفت: بر اساس این 
فرمول که تیرماه سال گذشته و طی دستورالعملی 
از س��وی معاونت امور صنای��ع وزارت صمت ابلاغ 
شد، سهمیه ورق برای واحدهای تولیدی بر مبنای 
میانگین آمار تولید واحد متقاضی طی سال های ۹۷ 

و ۹۸ و میانگین خرید طی این دو س��ال از شرکت 
فولاد مبارکه تعیین شد.

ب��ه گفت��ه هوم��ن حاجی پور، ب��ر اس��اس این 
دستورالعمل س��همیه ورق فولادی برای واحدهای 
جدیدالتاس��یس و واحدهای راکد و واحدهایی که 
طرح توس��عه اجرا کرده اند نیز، به میزان ۳۰ درصد 

ظرفیت این واحدها تعیین شد.
وی با اش��اره به اینکه کمبود تولید ورق فولادی 
در کش��ور حاکم اس��ت از این رو نمی توان تمامی 
متقاضیان این محصول را به تامین از بورس س��وق 
داد اضافه کرد: گلوگاه اصلی در این حوزه، تامین ورق 

س��رد است که واحدهای تولیدی در لوازم خانگی و 
قطعه سازان خودرو به شدت به آن نیاز دارند.

حاجی پور از پیشنهاد و راهکار اتاق بازرگانی برای 
رفع مش��کلات این بخش رونمایی کرد و گفت: بر 
اس��اس این فرمول ۴۰ تا ۵۰ درص��د ورق فولادی 
در بورس و مابقی نیز در مچینگ و با نظارت دولت 
و وزارت صمت عرضه ش��ود، همچنین سه کارخانه 
تولی��دی ورق های ف��ولادی که کوچکت��ر از فولاد 
مبارکه هس��تند و در حال حاض��ر نیز با ۳۰ درصد 
ظرفیت تولیدی مشغول به کار هستند، وارد چرخه 
تولید شوند تا با ظرفیت حداکثری امکان تامین ورق  

مورد نیاز صنایع پایین دستی فراهم شود.
  در ح�وزه ف�ولاد ۵۰ هزار میلی�ارد ریال 
توسط بخش خصوصی س�رمایه گذاری شده 

است
در شرایطی که آذربایجان شرقی تا اواسط دهه ۸۰ 
شمسی از سرمایه گذاری دولتی در بخش راهبردی 
فولاد محروم ب��ود اهتمام بالای بخش خصوصی با 
تکیه بر تجربه زیسته در بخش های دیگر صنعت، 
باعث شد که تعداد واحدهای تولید فولاد این خطه 
از تعداد انگشتان دست تا یک دهه قبل به بیش از 

۱۵ واحد در سال گذشته افزایش یابد.  
بررس��ی آمار و ارقام منتشر شده نشان می دهد 
که آذربایجان شرقی در بخش فولاد از نظر سرمایه 
گذاری ش��رکت ه��ای خصوصی در رتبه نخس��ت 
کش��وری قرار دارد و در این حوزه ۵۰ هزار میلیارد 
ریال توس��ط بخش های مختلف در س��طح استان 

سرمایه گذاری شده است.
در حقیقت، آذربایجان ش��رقی پس از اصفهان و 
خوزس��تان که اغلب واحدهای تولید فولاد آنها به 
صورت دولتی فعال هس��تند، رتبه س��وم در تولید 
فولاد کش��ور را داراست که ۸۵ درصد این تولیدات 

نیز توسط بخش خصوصی انجام می شود!
این استان با فرآوری سالیانه ۵.۵ میلیون تن فولاد، 
۲۴ درص��د مجموع تولید این محصول پرکاربرد در 
ای��ران را تولید و به بازار مص��رف داخلی و خارجی 

عرضه می کند.
صنعت فولاد آذربایجان شرقی علاوه بر تامین نیاز 
داخلی و صادرات، از منظر اش��تغالزایی برای قش��ر 
جوان و تحصیلکرده نیز حایز اهمیت است به گونه 
ای که افزون بر ۵ هزار نفر در صنایع فولاد اس��تان 

مشغول هستند.

  اگر دستورالعمل اجرا شود حتی یک کیلو 
ورق هم نمی توان به شرکتی اختصاص داد!

یک عضو انجمن فولاد آذربایجان شرقی در مورد 
حواشی مطرح ش��ده در خصوص تامین ورق های 
فولادی صنایع اس��تان گفت: فعلًا روش مچینگ از 
ف��ولاد مبارکه امکان پذیر نیس��ت چرا که از طرف 
وزارت صمت محدود شده است لذا بهترین راه حل 
این اس��ت که مش��کلات واحدهای مهم در سطح 
اس��تان رفع ش��ود. امامی ادامه داد: در حال حاضر 
۳.۵ درصد ورق تولید ش��ده در فولاد مبارکه، سهم 
آذربایجان ش��رقی می باش��د که در مقابل س��هم 
اصفهان، بسیار ناچیز اس��ت و متاسفانه واحدهای 
تولیدی به دلیل کمب��ود ورق فولادی با ۲۰ درصد 

ظرفیت فعالیت می کنند.
وی اف��زود: قبل از س��ال ۹۷ ای��ن روند از طریق 
مچینگ انجام می ش��د ولی از سال ۹۷ شیوه نامه 
ای از طرف وزارت اعلام ش��د ک��ه آمار تولید ۹۷ و 
۹۸ مدنظر است که چون در این بازه زمانی واحدها 
از ترس دارایی آمار کمتری ارائه دادند، به مش��کل 

برخورد کردند!
عضو انجمن فولاد آذربایجان شرقی اضافه کرد: در 
تیرماه ۹۹ آخرین دستورالعمل از طرف آقای نیارکی 
داده شد که به دو بند اشاره شده است که در بورس 

نیاز به پروانه مطرح شد.
امام��ی تاکید کرد: در این راس��تا دس��تورالعمل 
مربوطه، یکسری محدودیت هایی داشت که اگر قرار 
بر عمل به ش��یوه این دستورالعمل بود، حتی یک 

کیلو ورق هم نمی توان به شرکتی اختصاص داد!

ورق های سرد 
در گلوی صنایع گیر کرد

»عصرآزادی« از مشکلات واحدهای صنعتی 
آذربایجان شرقی در تامین ورق های فولادی 

گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

به گفته کارشناسان 
حوزه فولاد، پروسه 

طولانی خرید از بورس 
از یکسو و سهمیه کم از 
سوی دیگر باعث ایجاد 

مشکلات عدیده ای 
در تامین ورق فولادی 

واحدهای صنعتی 
آذربایجان شرقی 

شده است!


